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دیده بان میانکاله ضمن تشــریح وضعیت شکار در میانکاله 
آن را بیمــاری اقتصادی هلندی دانســت و گفت: با صدور 
مجوز شکار هرچند اندک شکارچیان نیز درجهت حفاظت 
از مناطق حفاظت شــده تلاش می کنند.به گزارش ایسنا، 
چندین ســال اســت در فصل ورود پرنــدگان مهاجر به 
میانکاله، شکارچیان به طمع شکار این پرندگان زیبا دست 
به اســلحه می برند که یکی از گســترده ترین این حملات 
اوایل دی ماه سال جاری رخ داد و۵۰ شکارچی نقابدار وارد 
میانکاله شــدند ولی این بار قبل از رسیدن آنان به مقصد، 
محیط بانان وارد عمل شــدند و تا توانستند پرندگان را از 
تیررس شــکارچیان فراری دادنــد. این تلاش محیط بانان 
باعث شد تیرهای شــکارچیان به هدف ننشیند اما نگرانی 
محیط بانان از بازگشت دوباره این شکارچیان نقابدار است.
حر منصوری در گفت و گو با ایســنا، درباره شکار به عنوان 
فعلی که چندین سال است در میانکاله رخ می دهد، اظهار 
کرد: به نظر می رســد ما دچار بیمــاری اقتصادی هلندی 
شده ایم. هنگامی که شــاخص های اقتصادی پایین می آید 
و ســقوط می کند، دولت ها و مردم از منابعی مانند جنگل، 
منابع تجدیدپذیر یا تجدیدناپذیر برای تامین کاهش درآمد 
خود اســتفاده می کنند. شکار نیز از آن دسته فعالیت هایی 
اســت که کاهش و فاصله درآمد با هزینه های موجود را با 
آن جبــران و تامین می کنند.وی افزود: با غیرقانونی کردن 
هر اقدام جامعه آماری، اطلاعــات و کنترل بر آن کامل از 

بین می رود.
این فعال محیط زیست، حوزه اجتماعی و توانمندسازی با 
اشاره به مشوق های قانونی شــکار توضیح داد: در گذشته 
اداره محیط زیســت بهشــهر و بندرترکمن  به شکارچیان 
دفترچه شکار می دادند. شکارچیان نیز برای حفظ دفترچه 
و باطــل نشــدن آن روز، منطقه و تعداد شــکار را رعایت 
می کردند، به عبارتی شــکارچی برای حفظ اعتبار خود در 
محیط زیســت و باطل نشدن مجوز شکار تمامی قوانین را 
رعایت می کرد و آن ها را زیرپا نمی گذاشت.دیده بان میانکاله 
تاکید کرد: وقتی مجوز شکار را نمی دهند، فرد محدودیتی 
در تعداد شکار ندارد. ضمن اینکه به منظور کسب حداکثر 
سود، حریصانه به دنبال شــکار بیشتر است و این خطر را 
به جــان می خرد. این موضوع یکی از دلایلی اســت که از 
نظر رفتاری موجب ازدیاد شــکار و انتخاب مناطق حساس 
برای آن می شود.منصوری درباره مناطق حضور شکارچیان 
بدون مجوز گفت: اکنون بدون مجوز شکار، آن ها تنها یک 
محــدوده جغرافیایی را برای خــود در نظر نمی گیرند. هر 
محدوده ای که پرنده بیشــتر باشد را انتخاب می کنند این 
در حالیســت که زمانی که سازمان حفاظت محیط زیست 
مجوز شکار صادر می کرد، محدوده جغرافیایی خاص را برای 
شــکارچیان  در نظر می گرفت که عموما از مناطق حساس 
زیســت محیطی نیز نبودند.وی تاکید کرد: ممنوع کردن 
شکار از نظر قانونی لزوما موجب کاهش فعالیت شکارچیان 
نمی شــود بلکه باعث ازدیاد فعالیت هــای غیرقانونی آن ها 
می شود. جامعه آماری نیز وجود ندارد و کنترل شان بسیار 

سخت است.
دیده بان میانکاله درباره متناسب نبودن تعداد محیط بانان با 
وسعت منطقه توضیح داد: تعداد محیط بانان بسیار محدود و 
وسعت مناطق حفاظت شده بسیار گسترده است.وی با اشاره 

به محیط بانان میانکاله گفت: میانکاله کمتر از ۱۲ محیط بان 
دارد و به طور قطع این تعداد بر کل محدوده کنترل نخواهند 
داشت. نصف این افراد باید جلوی در میانکاله باشند تا ورود 
و خروج افراد را کنترل کنند همچنین قسمت های جنوبی 
و شــرقی میانکاله کنار مناطق آزاد و زمین های کشاورزی 
مردم هستند، بدین جهت مردم به صورت گسترده به آن ها 
دسترسی دارند و عملا محیط زیست توان حفاظت کامل را 
نخواهد داشت.این فعال محیط زیست تصریح کرد: این نوع 
نگاه تنشی و عدم صدور مجوز شکار نه تنها جوابگو نیست 
بلکه باعث فشــار مضاعف به جوامع محلی نیز می شــود.
منصوری ضمن اشــاره به فعالیت ۲۰ ساله خود در مسائل 
اجتماعی و زیســت محیطی توضیح داد: به نظر من حس 
تعلق مردم، شکارچیان یا بومیان نسبت به منطقه حفاظت 
شده ای که در مجاورت یا در خود محل زندگی آن ها است 
نباید از بیــن رود چراکه مردم اگر حس تعلق نســبت به 
پناهگاه داشته باشــند حتی با وجود شکار باعث حفظ آن 
می شوند.به گفته این فعال محیط زیست حس تعلق دارای 
اهمیت بسیاری است چراکه از بین رفتن حس تعلق از بین 
رفتن همه چیز است. به عنوان نمونه من به عنوان کسی که 
کمپین مخالفت با پتروشیمی را در منطقه میانکاله پیگیری 
می کردم به صورت کاملا ملموسی کمک های مردم روستای 
لله مرز حســین آباد و مراتع حســین آباد برای جلوگیری از 
پتروشــیمی برایم روشــن بود چراکه اگر مردم منطقه از 
محدوده منفعتی نداشتند نجات جان منطقه از پتروشیمی 
نیز برایشان اهمیتی نداشــت.منصوری شکارگاه و منطقه 
حفاظت شده را نیز برای شکارچی مانند مثال پتروشیمی 
میانکاله دانســت و گفت: اگر در حاشــیه منطقه منفعتی 
داشته باشد برای حفاظت از آن تلاش می کند چراکه از آن 
بهره می برد اما در غیر این صورت نه تنها آن را حفظ نرده 
بلکه تلاشــی هم در این راستا نمی کند. حتی بعضا هنگام 
عصبانیت یا احســاس ضایع شدن حقی که داشته خود به 

منطقه آسیب می رساند.
وی تاکید کرد: شــکار واقعا به انــدازه یک صنعت آلوده به 
میانکاله و مناطق مانند آن ضربه نمی زند چراکه این صنایع 

موجــب ورود میلیون ها مترمکعب پســاب های صنعتی، 
کشــاورزی و خانگی به این مناطق می شــود. اگر شکار به 
عنــوان اولویت های آخر به صــورت قانونی انجام شــود، 
تهدیدی برای مناطق حفاظت شده نخواهد بود بلکه  از بین 
بردن زیستگاه ها و آلودگی های موجود هستند که رتبه های 
اول را درجهت تهدید حیات وحش دارند. بدین جهت باید 
با مردم شــکارچی تعامل و برنامه های مشــارکتی صورت 
بگیرد.منصوری با اشاره به کمپین »ماموریت ۵ ساله شکار 
در ایــران« توضیح داد: من در زمــان خانم معصومه ابتکار 
-رئیس اســبق ســازمان حفاظت محیط زیست-  کمپین 
»ماموریت ۵ ساله شکار در ایران« را پیگیری می کردم و دو 
سال هم اجرا شد اما کاملا نتیجه معکوس داد چراکه فشار 
برای متوقف یا غیرقانونی کردن شــکار باعث عدم کنترل 
محیط زیست می شــود و چالش ها و تنش های جدیدی را 
برای ســازمان حفاظت محیط زیست، محیط بانان و ادارات 
محیط زیســت ایجــاد می کند.این فعال محیط زیســت 
درباره کانون های شکار نیز گفت: عملا کانون های شکاری 
که ۴۰ ســال برایشان زحمت کشیده شــد و عموما باعث 
تعامل ســازمان های محیط زیست، ادارات محیط زیست و 
شــکارچیان بودند، از بین رفته و غیرفعال شده اند چراکه 
شکارچیان هیچ منفعتی با عضویت در این کانون ها کسب 
نمی کنند.وی ادامه داد: کانون های شکار مکان بسیار خوبی 
برای تعامل و شــرکت شــکارچیان در جلسات مشترک با 
محیط زیســت بود، به طوری که از طرفی اقدامات مشترک 
بســیاری انجام می دادند و از طــرف دیگر به صورت کاملا 
قانونی از محیط زیســت مجوز شکار دریافت می کردند. در 
این کانون ها به شکارچیان به صورت سهمیه ای اشیاء مورد 
نیازشــان مانند فشنگ داده می شــد، بدین جهت به علت 
عدم ابطال مجوز و عدم قطع ســهمیه ها در راستای قوانین 
کانون عمل می کردند. به عبارتی در محدوده های غیرقانونی 
و حساس شکار نمی کردند، روزهای شکارممنوع به شکارگاه 
نمی رفتند، تفنگ غیرقانونی اســتفاده نمی کردند و تمامی 
اصول را رعایت می کردند.این فعال محیط زیســت با اشاره 
به کانون شــکار و طبیعت بهشهر گفت: در این کانون همه 

شکارچی هستند حتی بعضا افرادی که پزشک نیز هستند 
به صورت داوطلبانه در آن فعالیت می کنند. بسیاری از آنان 
می گویند نمی خواهیم شــکار کنیم اما حقوق کانون با ۷۰ 
سال قدمت باید حفظ شود، در غیر این صورت هیچ تعاملی 
با محیط زیســت نخواهیم داشت. این کانون مدنی است و 
باید از آن حفاظت کرد. کانون باید برای شکار یا عدم شکار 
تصمیم بگیرد و اگر خواستار خودداری از شکار باشد، مردم 
می پذیرند اما اگر محیط زیست آن ها را منع کند، برعکس 

برای شکار هجوم می آورند.
منصوری با اشــاره به تبعات شکار غیرقانونی و عدم صدور 
مجوز شــکار گفت: این اتفاق نه تنها باعث تجمع فعالیت 
شکارچیان دریک مکان می شود بلکه تنش و درگیری های 
خونین و تهدیدات جانی بین شــکارچی و محیط زیست را 
موجب می شــود که در نهایت داغدار شدن خانواده ها را در 
پی دارد.وی با اشاره به آسیب های دیگر این تنش اظهارکرد: 
بعضا دیده شده دســتگیری شکارچی، تصرف پرنده شکار 
شده، تفنگ، قایق و ابزار او باعث تقویت حس انتقام جویی 
او و آســیب به مناطق حفاظت شــده و آتش زدن پناهگاه 
می شــود. این لجبازی ها دو بازنده دارد که هم شکارچی و 
هم محیط زیســت است. بدین جهت به نظر می رسد رویه 
مناسبی نباشد. با صدور مجوز شکار این مشکل حل خواهد 
شــد و تعامل محیط زیست با شکارچیان به کنترل مسائل 
منجر می شــود.این فعال محیط زیست در واکنش به لزوم 
برخورد قضایی و دســتگیری شــکارچیان بنابر گفته های 
رئیس اداره ذخیره گاه زیســت کره میانکاله توضیح داد: من 
در صورتی موافق این کارهســتم که مجوز شــکار حتی به 
صورت محدود و ســالی یک شــکار برای شکارچیان صادر 
شــود. اگر قانونی برای بهره برداری آنــان از منطقه وجود 
داشته باشد، در صورت تخطی و تخلف شکارچیان از قوانین 
ذکر شده در دفترچه باید اعمال قانون انجام شود. در چنین 
شرایطی و در دراز مدت قانون کمک کننده است.وی ادامه 
داد: به نظر می رســد برخورد قهری با شرایط فعلی جوابگو 
نباشــد. من مخالف نظر رئیس اداره ذخیره گاه زیست کره 
میانکاله نیســتم چراکه جایگاه من و ایشان متفاوت است. 
من می خواهــم در کنار مردم حفاظت کنــم و به عبارتی 
نقصــان و زنجیره مغفول موجود را پوشــش دهم.به گفته 
منصوری فعال محیط زیســت باید نماینده مردم باشد. به 
همین علت می خواهم حقوق شکارچی هرچند بسیار اندک 
به اندازه ســالی یک پرنده به رسمیت شــناخته شود و با 
ســازمان تعامل بگیرد. در غیر این صورت تمامی نیروهای 
سازمان حفاظت محیط زیست و بعضا با همراهی نیروهایی 
چون نیروی انتظامی باید بسیج شوند تا بتوانند جلوی شکار 
را بگیرند.این فعال محیط زیست با اشاره به اینکه فعال ضد 
شــکار است توضیح داد: ضدیت با شکار لزوما باعث کاهش 
شکار نمی شود چراکه این رویه اشتباه است همچنین مجاب 
کردن مردم کار درستی نیست چراکه مردم صاحب مناطق 
حفاظت شده هستند. سیاست دولت ها متفاوت است اما این 
مردم هســتند که باید با دلسوزی برای این مناطق از آن ها 
حفاظت کنند. این دلسوزی نیز تنها از ذی نفع بودن نشات 
می گیرد.منصوری در پایان گفت: دولت باید بر بهره برداری 
پایدار مردم نظارت داشــته باشد چراکه با پایدار بودن بهره 

برداری منافع دو طرف نیز حفظ می شود.

برگزاری آیین رونمایی از ۱۵۶۰ قطعه بومی سازی بیماری »اقتصادی هلندی« بلای جان میانکاله
گروه  فولادخوزستان 

گروه شهرستانها: مدیرعامل فولاد خوزستان با اعلام این خبر افزود: این آیین 
رونمایی در حاشیه سومین نمایشگاه تخصصی بومی سازی قطعات، تجهیزات و 
مواد مصرفی صنعت فولاد که از ۲۵ بهمن بمدت چهار روز با حضور تولیدکنندگان، 
تامین کنندگان، شرکت های دانش بنیان و مراکز دانشگاهی و تحقیقاتی، برگزار 
می شود، اجرا خواهد شد.امین ابراهیمی شناسایی تولیدکنندگان و تامین کنندگان 
به همراه اســتفاده از ظرفیت های شرکت های دانش بنیان و نخبگان را مهم ترین 
اهداف نمایشگاه دانست و افزود: توسعه زیرساخت ها و هوشمندسازی، خودکفایی 
در زمینــه طراحی و ســاخت خطوط تولید با هدف افزایــش بهره وری، کاهش 
ارزبری و اشتغال زایی دیگر اهداف پرداختن به بومی سازی است.وی گفت: شرکت 
فولاد خوزســتان همواره در ایجاد بستر برای شرکت هایی که توانایی طراحی و 
ســاخت قطعات مورد نیاز صنعت فولاد را دارند، پیشرو بوده است و نتیجه این 
اعتماد، بومی ســازی ۲۵ هزار قطعه در بیست ســال گذشته و ۱۵۶۰ قطعه در 
ســال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ در مجموعه فولاد خوزســتان است.مدیرعامل فولاد 
خوزستان برپایی نمایشگاه را فرصت مناسبی برای شناسایی و ارائه توانمندی های 
تولیدکنندگان داخلی دانست و اظهار داشت: در شرایطی که تحریم ها باعث بروز 
مشــکلات مختلفی در تأمین قطعات و تجهیزات مورد نیاز صنعت شده است، 
استفاده از ظرفیت های داخلی در ساخت قطعات، تجهیزات، ماشین آلات و مواد 
اولیه، ضرورتی انکارناپذیر است و بومی سازی علاوه بر اشتغال زایی و تکیه بر توان 
داخلی، افزایش بهره وری و ســودآوری بنگاه های اقتصادی با کاهش هزینه های 
تمام شده را به دنبال دارد.ابراهیمی در ادامه افزود: نمایشگاه بومی سازی فرصتی 
بــرای به اشــتراک گذاری دانش و تجربیات فعالان حوزه صنعت فولاد اســت و 
حمایت از ایده های نوآورانه، ایجاد فرصت برای سازندگان داخلی و تامین پایدار 
نیازمندی ها، مواردی هســتند که فولاد خوزســتان در سیاست گذاری مقوله ی 

بومی سازی دنبال می کند.

بررسی مسائل و مشکلات آب و فاضلاب 
شهرستان شاهین دژ 

گروه شهرستانها - رضا ایمانپور: احمد حیدری معاون حقوقی و پشتیبانی 
و امور مجلس وزارت نیرو، حســن همتی نماینده مردم شریف تکاب در مجلس 
شورای اســلامی، مجید آقازاده معاون مهندسی و توسعه شرکت مهندسی آب 
و فاضلاب کشــور، خوش سیرت مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب آذربایجان و 
دیگر مدیران صنعت آب و برق در جلســه ای مسائل و مشکلات آب و فاضلاب 
شهرستان شاهین دژ را بررسی کردند.حیدری در این جلسه گفت: دولت محترم 
در تکمیل پروژه های نیمه تمام بســیار جدی است که اجرای پروژه تصفیه خانه 
فاضلاب شهر شاهین دژ و خط انتقال تصفیه خانه این شهر نیز از جمله همین 
طرح ها هستند.حیدری ضمن تقدیر از پیگیری های مستمر لطیف خوش سیرت 
مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب آذربایجان غربی در خصوص پروژه تصفیه خانه 
فاضلاب شهر شاهین دژ گفت: با اتمام کارهای مطالعاتی این پروژه و بعد از اخذ 
مصوبه استانی و شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور، دیروز این طرح با تایید 
وزیر محترم نیرو جهت تخصیص بودجه به سازمان برنامه و بودجه کشور ارسال 
شد.حیدری افزود: پیگیری خواهیم کرد که در سازمان برنامه و بودجه کشور، این 
پروژه در ردیف طرح های ملی قرار گرفته تا بتوانیم از بودجه مصوب ردیف دار که 
در اختیار وزارت نیرو قرار دارد در جهت تکمیل این پروژه اقدام نمائیم.حیدری 
ضمن اشــاره به عزم جدی دولت انقلابی در جهت حل مشــکلات آبرسانی به 
روستاهای محروم و تشکیل مرکز جهاد آبرسانی گفت: برای اجرای این ابرپروژه 
از ظرفیت های مالی دولت، دستگاه متولی، خیرین و استانی استفاده شده است.در 
ادامه این جلسه لطیف خوش سیرت مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب آذربایجان 
غربی ضمن تشــکر از توجه وزارت نیرو و شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور 
به شرکت آب و فاضلاب آذربایجان غربی در جهت محرومیت زدایی آبرسانی به 
روســتاهای آذربایجان غربی گفت: جهت اطمینان از تامین آب شهر شاهین دژ 
در مواقع اضطراری نیازمند احداث یک مخزن آب ۵ هزار مترمکعبی، ۴ دستگاه 
دیزل ژنراتور سیار، یک دســتگاه تانکر سیار آبرسانی و دو دستگاه پمپ و حفر 
یک حلقه چاه هستیم که امیدواریم با توجه به اعلام نیاز و ارسال درخواست به 
شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور و وزارت نیرو مساعدت های لازم در جهت 
کمــک به مرتفع نمودن این موارد صورت گیــرد.در ادامه همتی نماینده مردم 
تکاب و شاهین دژ در مجلس شورای اسلامی از وزیر نیرو، مدیران این وزارتخانه 
و مدیران شــرکت مهندسی آب و فاضلاب کشــور و همچنین از خوش سیرت 
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب آذربایجان غربی در جهت اخذ ماده ۲۳ تصفیه 
خانه فاضلاب شــهر شاهین دژ که به صورت جهادی و با سرعت قابل قبول اخذ 
شد تشکر کرد و افزود: اخذ این ماده که تایید وزیر نیرو را هم داراست میتواند در 

جهت تکمیل تصفیه خانه فاضلاب شهر شاهین دژ بسیار موثر باشد.

تأمین آب شرب پایدار روستاهای نوار ساحلی چابهار 
و کنارک تا دو سال آینده محقق می شود

مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب سیستان و بلوچستان گفت: طرح تأمین آب 
شرب پایدار روستاهای نوار ساحلی و شهرهای چابهار و کنارک از طریق افزایش 
شیرین سازی آب دریا طی دو سال آینده محقق می شود.علیرضا قاسمی در بازدید 
از روند اجرای طرح های آبرسانی جنوب استان افزود: تأمین آب شرب نوار ساحلی 
و شهر چابهار و کنارک از طریق شیرین سازی آب دریا انجام می گیرد.وی با بیان 
اینکه این ظرفیت طی چند ســال اخیر افزایش نیافته و از این بابت شرکت در 
بعضی نقاط مجبور به جیره بندی آب اســت، عنوان کرد: مشکل آب شرب این 
شهرها و روستاها با اضافه شدن ۵۰ هزار متر مکعب شیرین سازی که مجوز آن 
توســط وزیر نیرو صادر شده و در حال احداث و اجرای خط انتقال جدید است، 
طی دو ســال آینده مرتفع خواهد شد.وی با اشاره به روند پیشرفت فاز نخست 
طرح شیرین سازی آب دریا به میزان ۲۵ هزارمتر مکعب، ادامه داد: فاز اول خط 
انتقال جدید آب شیرین کن با پیشرفت ۴۵ درصدی در حال اجراست و در همین 
راستا ۲۲ کیلومتر لوله جدید برای افزایش ظرفیت انتقال آب در سایزهای ۱۰۰۰ 
و ۱۲۰۰ میلی متر در برنامه کاری قرار گرفته است که تاکنون ۱۱ کیلومتر لوله 
تهیه و ۸ کیلومتر لوله گذاری انجام شده است.قاسمی افزود: پیش بینی می شود 
طی شــش ماه اول سال ۱۴۰۲ خط انتقال جدید آب شیرین کن و بخشی از فاز 
اول شیرین ســازی وارد مدار بهره برداری شود.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
سیســتان و بلوچستان توزیع مناسب آب در شبکه شــهر چابهار را یکی دیگر 
از برنامه های مهم این شــرکت عنوان و خاطرنشان کرد: در سال جاری از محل 
اعتبارات تنش، عملیات مطالعات اجرای رینگ شبکه توزیع چابهار در دستور کار 
قرار گرفت و پیش بینی می شــود با اجرای این مهم، توزیع آب در این شهر روند 
بهتری را طی کند.گفتنی است، جمعیت شهرستان چابهار حدود ۲۲۸ هزار نفر 

است که بالغ بر ۱۲۲ هزار نفر در شهر چابهار ساکن هستند.

حفر چاه های جدید میدان نفتی سهراب
 در هورالعظیم، »فعلا« مجوز ندارد

معاون محیط طبیعی اداره کل حفاظت محیط زیســت خوزســتان در خصوص 
گمانه زنی ها درباره توســعه میدان نفتی ســهراب در تــالاب هورالعظیم با حفر 
چاه های جدید، توضیحی ارائه کرد.عادل مولا در گفت وگو با ایســنا، در خصوص 
انتشار اخباری مبنی بر حفر ۳۵ چاه جدید نفت در تالاب هورالعظیم به منظور 
توســعه میدان نفتی سهراب اظهار کرد: شرکت نفت طرحی برای توسعه میدان 
نفتی ســهراب در شمال تالاب هورالعظیم ارائه داده است اما تاکنون گزارشی در 
مورد اقناع ســازمان حفاظت محیط زیست یا تهمیداتی که برای دخالت کمتر 
اندیشده شده باشد، برای اداره کل حفاظت محیط زیست خوزستان ارسال نشده 
است.وی افزود: بنابراین با توجه به اینکه هنوز در این خصوص به اقناع نرسیده ایم 
تاکنون مجوزی برای حفر ۳۵ حلقه چاه جدید در تالاب هورالعظیم صادر نشده 
اســت. اولین قدم این اســت که کارشناســان اداره کل حفاظت محیط زیست 
خوزســتان را به اقناع برسانند که حداقل آسیب ها به تالاب ها می رسد.مولا بیان 
کرد: در حال حاضر نمی توانم بگویم مجوز حفر چاه های جدید و توســعه میدان 
نفتی سهراب در هورالعظیم صادر می شود یا خیر زیرا ما در حیطه کارشناسی کار 
می کنیم اما تصمیم گیرندگان افراد دیگری هستند.معاون محیط طبیعی اداره کل 
حفاظت محیط زیست خوزستان گفت: ما ترجیح می دهیم عملیات اکتشاف نفت 
خارج از تالاب انجام شــود و همه تاسیسات خارج از تالاب باشند و اگر میادین 
نفتی مشترکی در تالاب وجود دارد به صورت سیستم های ارُیب یا لوله های زیر 
زمینــی کار خود را انجام دهند.وی گفت: در حال حاضر شــرکت نفت تنها این 
مجوز را دارد که در خارج از محدوده تالاب فرآورده های نفتی را که از سال های 

قبل اکتشاف کرده بود، از شمال تالاب به مناطق جنوبی جابه جا کند.

اخبار کوتاه

تخریــب بافت تاریخی شــیراز بازهم به صدر 
خبرها راه یافت. برخــی از تخریب زودهنگام 
۳۶۰ هکتار بافت تاریخی در آینده در شــیراز 
ســخن گفتند و در مقابل برخی از غیرمستند 
بودن شــایعات ســخن گفتند و تاکید کردند 
کــه مدعیان اســناد خــود را ارائــه دهند و 
البته ایــن رویارویی همچنان ادامــه دارد.به 
گزارش ایلنا، طی چند روز گذشــته ۲۰۰ تن 
از فعــالان حوزه های معماری، شهرســازی و 
میراث فرهنگــی، با صدور بیانیه ای در پی خبر 
ادامه مجــدد تخریب بافت تاریخی شــیراز، 
تأکید کردند: »ضروری اســت بافت و بناهای 
ارزشــمند تاریخی شهر شــیراز، فوراً توسط 
وزارت میــراث فرهنگی ثبت ملی شــوند و از 
تخریب بافت تاریخی شیراز جلوگیری به عمل 
آید.« محمدمهدی کلانتری )دبیر پویش ملی 
نجات بافت تاریخی شــیراز و دبیر پویش های 
اتحادیه انجمن های علمی دانشجویی معماری، 
مرمت و شهرســازی ایران( نیز پیش از گفته 
بود: »راه ارتباطی به طول ۱۰۰۰ متر و عرض 
نامشــخص بافت تاریخی در شرایطی در حال 
تملک و تخریــب ضرب الاجلی قرار گرفته که 
هیچگونــه طرح مصوبی در کمیســیون ماده 
۵ اســتان فارس و شــورای عالــی معماری و 
شهرســازی کشــور ندارد.« ســیدمحمدرضا 
رضازاده، عضو هیأت امنای آستان های مقدس 
و مشــاور تولیت حرم مطهر شــاهچراغ )ع(، 
اما در یادداشــتی موضوع تخریب بافت را رد 
کرده و در یادداشــتی می نویســد: »مخالفان 
امروز ساماندهی اطراف حرم، آن سال ها اقدام 
درخوری برای جلوگیری از اجرای آن پروژه به 
عمل نیاوردند، همان ها که بعضی شان آن زمان 
بر کرسی های مسئولیت میراث فرهنگی کشور 
تکیه زده بودند و امــروز طلبکارانه در جایگاه 
مدعی ایســتاده اند.« او ادامه می دهد: موضوع 
بافــت تاریخی شــیراز که به خبــری داغ در 
شبکه های اجتماعی و البته کانال های معاندان 
تبدیل شــده، هرازگاهی با انتشار تصاویری از 

تخریب خانه های تاریخی و انتساب آن به شیراز 
همراه بود، این در حالی است که به گفته چند 
تن از مســئولان استان، هیچ خانه تاریخی در 
دولت ســیزدهم در شیراز تخریب نشده است. 
وقتی دروغشــان برملاء شــد، نوشتند: ظاهرا 
عملیات تخریب متوقف شده است.رضازاده در 
بخش دیگری از این یادداشــت می نویسد: چه 
خوب بود اســتاد محترم دانشگاهی که حتما 
صاحب دانش و تجارب ارزشــمندی در رشته 
علمی خود هستند، در مفاد نامه ای هم که به 
امضای تمامی مسئولان شهر )استاندار، نماینده 
ولی فقیه و امام جمعه شیراز، همه نمایندگان 
شیراز در مجلس، رئیس شورای شهر، شهردار 
و تولیت های آستان های مقدس( رسیده، تامل 
بیشــتری می کردند و از ایــن صدای تظلم به 

مثابه یک فاجعه تاریخی یاد نمی کردند.
یکی از افرادی که از تخریب بافت شیراز سخن 
گفته اســت )موضوعی که عضو هیأت امنای 
آستان های مقدس و مشاور تولیت حرم مطهر 
شــاهچراغ )ع( آن را از اســاس کذب دانسته 
اســت(، محمد درویش )فعال محیط زیست( 
اســت. او با بیان اینکه بــه رغم اینکه قرار بود 
تخریب بعضی از خانه های بافت تاریخی شیراز 
در ۱۷ بهمن انجام شود اما تلاش های روزهای 
گذشــته این موضوع را متوقف کرد، می گوید: 
موضــوع تخریب بافت تاریخی را از اســتاندار 
اســبق فارس شــنیدم و اطلاعی از صحت و 
سقم آن ندارم. بعید نیست که افراد پرقدرتی 
پشــت پرده بافت تاریخی شیراز باشند؛ اما به 
دلیل فرهنگی بودن شــهر شیراز و وجود افراد 
نخبــه اجازه تخریب به آن ها داده نمی شــود.
درویش با بیان اینکه اعضای شــورای شــهر 
شــیراز نیز بــا تخریب بافت تاریخی شــیراز 
مخالف هســتند، خطاب به ســیدمحمدرضا 
رضازاده می گوید: ایشــان که امروز به عنوان 
مشــاور تولیت حرم مطهر شاهچراغ )ع( است 
زمانی کــه مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای 
فارس و بوشــهر و کهکیلویه و بویراحمد بود، 

ســد گتوند را بدون توجه به هشدارها احداث 
کرد و کســی هم نتوانست جلوی او را بگیرد.
این فعال محیط زیســت در ادامه اشــاره ای 
هم به پتروشــیمی میانکاله کرده و می گوید: 
افــراد زیادی پشــت آن بودند اما توانســتیم 
از احــداث آن جلوگیــری کنیم.یکی دیگر از 
اظهارنظرکنندگان درباره بافت تاریخی شیراز، 
نماینده شیراز و زرقان است. او سخنانش را به 
لزوم مقابله با تخریــب بافت تاریخی معطوف 
کــرده و با بیــان اینکه مســئولان زمانی که 
ناهنجــاری اطراف حرم را مشــاهده می کنند 
طاقتشان کم می شــود و امکان دارد دست به 
اقدامات و تصویب طرح هایی بزنند، می گوید: 
مسئولان زمانی که می توانستند اقدامات خوبی 
اطراف حرم مطهر انجــام دهند از فعالیت در 
این بخش ســر بــاز زدند.علیرضا پاک فطرت 
با اشــاره به اینکه به نظرک در بحث موضوع 
بافت تاریخی میراث فرهنگی مقصر است و این 
سازمان نباید به راحتی خانه های تاریخی را رها 
و سبب تخریب آن شــود، ادامه می دهد: اگر 
میراث فرهنگی بودجه کافی جهت راه اندازی و 
احیای خانه های تاریخی ندارد باید راه حل های 
لازم را جهت نوســازی این خانه های ارزشمند 
و ماندگار ارائه دهد.پاک فطرت به این موضوع 
هم اشاره می کند که: شهرداری جهت احیای 
بافت تاریخی بسته های تشویقی به افراد ارائه 
می دهــد که صرفه اقتصادی برای مردم ندارد.
این نماینده مجلس با اشاره به اینکه اگر میراث 
فرهنگی اعتقادی به ارزش و احیای خانه های 
بافت تاریخــی دارد باید راه حل هــای لازم را 
برای بهبود آن هــا ارائه دهــد، می گوید: رها 
کردن خانه های بافت تاریخی و منجر شــدن 
به تخریب آن امری ســتودنی نیست و بسیار 
نازیباست.وی با بیان اینکه از ۳۶۰ هکتار بافت 
تاریخی شــیراز حدود ۲۵۰ هکتــار آن باقی 
مانده است، ادامه می دهد: اگر طرح اجرایی و 
مناسبی جهت ساماندهی بافت توسط میراث 
فرهنگی ارائه نشــود قطعا مسائل جوی باعث 

تخریب آن می شــود و از سوی دیگر بسیاری 
از خانه های بافت تاریخی با مشــکل ریشمیز 
)موریانه( مواجه شــده اند.پاک فطرت با تاکید 
بر توجه ویژه شهرداری به بافت تاریخی شیراز 
عنوان می کند: بافت تاریخی شیراز هویت این 
شهر است و هنوز صدای کفش علما و مردمی 
کــه از کوچه پــس کوچه های آن به ســمت 
مکتب خانه و محل کسب علم و هنر و مسجد 
می رفتند، به گوش می رسد و احیای این بافت 

باید در دستور کار قرار بگیرد.
وی بــه دوره شــهردار بودن خودش اشــاره 
می کند و ادامه می دهد: زمانی که شهردار بودم 
تمام تلاشم را برای حفظ بافت تاریخی انجام 
دادم. قطعا تمام افراد و خانوارهای شــیرازی 
که در بافــت تاریخی زندگی می کردند به این 
دلیل که اجازه نوســازی و بازسازی منازل را 
نداشــتند در دهه اول انقلاب از بافت تاریخی 
مهاجرت کردند و منازلشــان را به اتباع بیگانه 
و افاغنــه اجاره دادند.پاک فطرت با اشــاره به 
اینکــه در آن زمان جهت احیای بافت بارها با 
ســازمان میراث فرهنگی کشور جلسه برگزار 
کردیم، می افزاید: جهت احیای بافت به رئیس 
سازمان میراث فرهنگی وقت آقای سلطانی فر 

پیشنهاد دادم که در صورت امکان یک طبقه 
به خانه ها اضافه شود و ارتفاع خانه ها به ۱۰ و 
نیم متر برسد.عضو مجمع نمایندگان فارس با 
اشاره به اینکه ارتفاع گنبد حرم مطهر حضرت 
شاهچراغ حدود ۱۱ و نیم متر است که افزایش 
ارتفاع ساختمان ها به ۱۰ و نیم متر نمی تواند 
به این بخش هم وارد آسیب کند، می گوید: به 
رغم استقبال مسئولان از این پیشنهاد اما عملا 
اتفاقی رخ نداد و قطعا نوسازی خانه های بافت 
تاریخی باید توجیه مناسبی برای مردم و اهالی 
بافت داشته باشد.وی با اشاره به اینکه موضوع 
افزایــش ارتفاع به دفتر فنی ســازمان میراث 
فرهنگی واگذار شد و افرادی که در آن مشغول 
به فعالیت بودند شناخت کافی از بافت تاریخی 
نداشــتند، می گوید: متاســفانه انجام نشدن 
اقدامات درســت و به موقع در گذشــته باعث 
شــده تا امروز شاهد چنین اتفاقاتی در میراث 
ماندگار شیراز باشیم.این نماینده مجلس با بیان 
اینکه مسئولان استان و شیراز باید در مرحله 
نخســت قدمت بافت تاریخی شیراز را مطالعه 
کنند، تاکید می کند که: در شرایط فعلی نباید 
به فضای مجازی اعتماد کرد و میراث فرهنگی 

باید پاسخ شایعات مطرح شده را بدهد.

سرپرســت دانشــگاه علوم پزشــکی گیلان وعده داد : بزودی بیمارستان ۸۰۰ 
تختخوابی جنرال در رشــت راه اندازی می شود.به گزارش ایلنا از رشت، محمد 

تقی آشــوبی از جایگاه بیست و سوم این اســتان در برخورداری از سرانه تخت 
فعال در کشور خبر داد و بیان کرد: در بخش خصوصی اقدامات خوبی در حوزه 
زیرســاخت های درمانی صورت گرفته اما در بخــش دولتی حدود ۱۴۰۰ تخت 
در گیلان کمبود داریم.آشــوبی از راه اندازی بیمارستان ۴۰۰ تختخوابی لاکان 
رشت خبر داد و اضافه کرد: با اقداماتی که صورت گرفته این بیمارستان در سال 
آتی تجهیز و مورد بهره برداری قرار می گیرد.وی از راه اندازی بیمارســتان ۸۰۰ 
تختخوابی جنرال در رشت خبر داد و افزود: گیلان تنها استانی است که داشتن 
بیمارستان جنرال محروم است که با رایزنی صورت گرفته این بیمارستان هم در 
استان ساخته می شود.سرپرست دانشگاه علوم پزشکی گیلان با اشاره به جمعیت 
ســالمندی این استان، به تشــریح اقدامات در حوزه جوانی جمعیت پرداخت و 
بیان کرد: بهداشــت و درمان سهم و تأثیر ۲۰ درصدی در حوزه جوانی جمعیت 
دارد. محمدتقی آشــوبی  از پوشــش ۱۰۰ درصدی پزشک خانواده در مخاطب 
جمعیتی گیلان خبر داد و افزود: توجه به پزشــک خانواده از اولویت های دولت 

ســیزدهم است و اجرای پزشک خانواده در حوزه شــهری هم ابلاغ شده که به 
زودی در استان شروع می شود.سرپرست دانشگاه علوم پزشکی گیلان از اجرای 
پزشــک خانواده در ۱۰ شهرستان این اســتان خبر داد و اضافه کرد: شهرهای 
زیر ۲۰ هزار خانوادگی مشــمول اجرای پزشــک خانواده هستند.آشوبی گفت: 
شــاخص برخورداری سلامت در گیلان مطلوب بوده و پوشش واکسیناسیون در 
نوزادان و کودکان در استان و کشور ۱۰۰ درصدی است.سرپرست دانشگاه علوم 
پزشکی گیلان با اشاره به اجرای ۱۰۰ درصدی ارائه نسخه الکترونیکی در استان، 
بیان کرد: ســامانه جامع نظام الکترونیکی شدن نســخه ها و خدمات بهداشتی 
و درمانی فعال است.آشــوبی با بیان اینکه چالش هایی در بخش زیرساخت های 
درمانی گیلان وجود دارد، گفت: تجهیز و نوسازی بیمارستان ها و مراکز درمانی 
در اولویت قرار دارد و این کار حال انجام اســت.وی با اشاره به قدمت یک قرنی 
بیمارستان های رشت، افزود: بیمارستان های رشت با ۱۰۰ سال قدمت بار درمانی 

مرکز استان را به دوش می کشند که نسبت به ساماندهی آنها باید اقدام شود.

حاشیه های مکرر بر بافت تاریخی شیراز و ماجرای تخریب آن

ادامه  اظهارات ضد و نقیض و ربط آنها به اقدامات غلط در گذشته

کمبود ۱۴۰۰ تخت بیمارستانی در گیلان

به زودی رشت صاحب بیمارستان ۸۰۰ تختخوابی جنرال می شود


